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Oficial BNR: Sectorul bancar trebuie sa evite, pe viitor, sa se bazeze tot timpul pe

stat

Politicile bancilor din România sunt ceva  mai prudente decât cele din Uniunea Europeana si pe viitor este

foarte  important ca sectorul bancar sa evite sa intre într-o paradigma de tip  "lazy banking", de a se baza

tot timpul pe stat, a declarat, luni, la un  eveniment de specialitate pe teme bancare, Matei Kubinschi,

director  adjunct în cadrul Directiei de Stabilitate Financiara din Banca  Nationala a României (BNR). 

"E foarte clar ca politicile bancilor din România sunt ceva mai  prudente decât cele din Uniunea Europeana si au

un comportament proactiv  în a recunoaste potentialele pierderi care survin pe acest canal (...)  Vedem ca relatia

între stat si banci s-a consolidat foarte mult pe  parcursul ultimilor ani. Daca în 2007 am plecat de la un nivel de

sub  5%, astazi suntem undeva peste 30% din bilantul bancilor, ca total  active (...) Riscurile pe care si le asuma

bancile au scazut foarte  mult. Daca în 2008, rata generala de risc era peste 50%, în prezent este  de sub 30%, deci

practic vedem o scadere masiva a riscului pe care  bancile îl au în portofoliile lor. Cred ca pe viitor este foarte 

important ca sectorul bancar sa evite sa intre într-o paradigma de tip  "lazy banking", ideea de a te baza tot timpul

pe stat, sa îti preia el  riscul, investesti în titluri de stat, investesti în programe cu  garantii si sa nu creditezi

economia reala. Cred ca e foarte important  ca bancile sa gaseasca acel optim între asumare excesiva de riscuri, sa 

zicem, si creditarea economiei reale, pentru ca avem o o problema destul  de mare pe intermedierea financiara. E

cea mai scazuta din Europa si nu  se vad semne de îmbunatatire, ba chiar în ultimul timp chiar a scazut",  a

mentionat reprezentantul BNR.

Acesta a subliniat, totodata, ca profitabilitatea sistemului bancar din  România se mentine la un nivel foarte bun, cu

o crestere usoara pe  indicatorul cost/venit.

"Nivelul de capitalizare (al bancilor, n.r.) este datorat în parte si  politicilor prudente ale Bancii Nationale, si

recomandarile pe care  Banca Nationala le face în aceste vremuri incerte de a retine o parte  din profituri pentru a

putea avea rezerve în cazul materializarii unui  soc. Sigur, am avut tot procesul acesta de curatare al bilanturilor

care  a ajuns la un minim si acum vedem o crestere usoara, naturala. Dar daca  ma uit putin la fondurile proprii de

nivel 1, vedem, cel putin pentru  anul trecut - decembrie 2024, o scadere. În general, toate bancile s-au  conformat

cu recomandarile noastre de a retine 50% din profitul de anul  trecut. Deci aici nu exista probleme. În rest, daca ne

uitam la restul  indicatorilor, profitabilitatea se mentine la un nivel foarte bun. Avem o  crestere usoara a

indicatorului cost/venit. Ajunsesem la un nivel  foarte bun în 2023, în zona verde chiar, de 47%, si eram într-o

pozitie  mult mai buna decât sectorul bancar din Uniunea Europeana. Daca ne uitam  la valoarea de pe primul

trimestru si o analizam, impactul va fi  relativ relativ similar", a spus Kubinschi.
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